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VAR کی قرار هست  در ایران راه اندازی شود!؟

کاپیتان های 16 تیم لیگ برتری فوتبال ایران

مختلفی  حواشی  با  ایران  به   VAR ورود 
همراه بود و هنوز به مرحله اجرا نرسیده است.

چند روز از بازی ایران و کره جنوبی در مرحله 
مقدماتی جام جهانی می گذرد، دیداری که با تساوی 
یک - یک به پایان رسید. جدا از رقابت حساسی که 
بین دو تیم برای صدرنشینی در گروه A وجود داشت، 
یک موضوع قبل، در حین و حتی بعد از بازی به چشم 
آمد. قبل از این دیدار قرار بود از VAR نیز استفاده 

شود که در نهایت این موضوع منتفی شد.
شاید از شانس بد مسئولان فدراسیون فوتبال 
نبود VAR در این بازی به شدت احساس شد. در 
تیم  مهاجم  طارمی،  مهدی  مسابقه  این  اول  نیمه 
جنوبی  کره  جریمه  محوطه  در  ایران  فوتبال  ملی 
داوری  کارشناس  خسروی،  علی  شد.  سرنگون 
تشخیص داد که این صحنه خطای پنالتی و تصمیم 

به ادامه بازی اشتباه داوری بوده است.
اگر از VAR در این مسابقه استفاده می شد، 
به احتمال زیاد یک پنالتی برای ایران گرفته و تیم 
ملی کشورمان تا حد زیادی صعود خود را به جام 
بازی  در  که  گونه  همان  کرد.  می  مسجل  جهانی 
شجاع  و  آمد  ما  کمک  به   VAR امارات  و  ایران 
بازبینی  با  بود  گرفته  قرمز  کارت  که  زاده  خلیل 

صحنه به زمین بازگشت.
البته بعد از مسابقه ایران و کره جنوبی از اتاق 
VAR رونمایی شد و این که از سیستم کمک داور 
ویدیویی به صورت آفلاین در این دیدار استفاده شده 
است. یکی از دلایل استفاده نکردن از این سیستم 
مربوط به نرسیدن تاییدیه از سوی فیفا بود که در 
صورت استفاده می توانست فوتبال ایران را در خطر 
تعلیق قرار دهد. بعد از مسابقه ایران و کره جنوبی 
قرار  تست  مورد   VAR آفلاین،  اتاق  در  اعلام شد 
گرفته است. این اتفاق در شرایطی رخ داده است که 

مسئولان فیفا در محل مورد نظر حضور نداشته اند.
 VAR ما از استانداردهای لازم برای ورود

برخوردار هستیم؟
بعد از این که بنا بر دلایل مختلف از سیستم 
کره جنوبی  و  ایران  بازی  در  ویدیویی  داور  کمک 

از  ما  که  آمد  وجود  به  شائبه  این  نشد،  استفاده 
 VAR از  استفاده  برای  لازم  های  زیرساخت 
برخوردار نیستیم. از طرفی با توجه به این که فیفا 
باید این سیستم را تایید کند، پس استفاده آفلاین 
ای  نماینده  زیرا  بوده؛  بیهوده  مسابقه  این  در  آن 
نداشته  VAR حضور  اتاق  از  رونمایی  در  فیفا  از 
است. ضمن این که داوران باید کلاس های متعدد 
داوری را طی کنند تا از توانایی لازم برای استفاده 

از VAR برخوردار شوند.
بلژیکی یا هنگ کنگی؟

فدراسیون  در  خادم  عزیزی  حضور  از  قبل 
فوتبال مزایده ای برگزار شد و قرار بود یک شرکت 
ایرانی از تکنولوژی بومی استفاده کند. یک شرکت 
بلژیکی هم در کنار شرکت بریتانیایی داوطلب این 
موضوع شد که در نهایت قرعه به نام شرکت بلژیکی 
افتاد، شرکتی که البته حرف و حدیث های فراوانی 

هم پشت آن است.
اخبار  در صدر  اخیرا  که  موضوعاتی  از  یکی 
VAR در ایران قرار داشته، کشور مربوط به آن 
که  این  بر  مبنی  شد  مطرح  نیز  مواردی  است. 
بلژیکی  کند  می  همکاری  ایران  با  که  شرکتی 

هنگ  شرکت  و  است  کنگی  هنگ  بلکه  نیست، 
نیست  برخوردار  فیفا  نزد  خوبی  سابقه  از  کنگی 
قرار  نیز  فیفا  تایید  مورد  نهایی  ۴ شرکت  بین  و 

ندارد.
یک منبع آگاه در فدراسیون فوتبال همچنان 
بر بلژیکی بودن شرکت طرف قرارداد ورود سیستم 
کمک داور ویدیویی )VAR( با فدراسیون فوتبال 
ما  قرارداد  طرف  که  این  کرد  اعلام  و  دارد  تاکید 
شرکت هنگ کنگی است، صحت ندارد و به دلیل 
از  نیاز را  امکانات مورد  از مسائل، وسایل و  برخی 
تهیه  کنگ  هنگ  در  بلژیکی  شرکت  زیرمجموعه 

کرده ایم.
هزینه استفاده از VAR در ایران

طبیعتا استفاده از این دستگاه با هزینه های 
الدین  بود. شهاب  همراه خواهد  ایران  در  زیادی 
تاریخ  عزیزی خادم، رئیس فدراسیون فوتبال در 
بود  کرده  اعلام  خود  صحبت های  در  تیرماه   ۱۰
بین  استادیوم  هر  در  این دستگاه  از  استفاده  که 
۷ تا ۸ میلیارد تومان هزینه در بر خواهد داشت. 
او همچنین اعلام کرده بود که باشگاه های لیگ 

برتری حاضر هستند این مبلغ را بپردازند.

فعلا خبری از VAR نخواهد بود
حسین عسگری، رئیس سابق دپارتمان داوری 
در در مورد حواشی ورود VAR به ایران اظهار داشت: 
اگر از استاندارد های لازم برخوردار بودیم از VAR در 
بازی ایران و کره جنوبی استفاده می شد. نماینده هایی 
از فیفا باید این سیستم را تست و در صورت تایید 
اصطلاح  از  استفاده  کنند، پس  را صادر  مجوز لازم 

»رونمایی شد« در این بازی درست نبوده است.
در  باید  داوران  تایید،  از  پس  افزود:  او 
به  موضوع  بنابراین  کنند؛  شرکت  آن  کلاس های 
همه  دوربین   ۴ نصب  با  که  نیست  راحتی  همین 
انجام این  بار ها گفته ایم که  چیز درست شود. ما 
مراحل حداقل یک سال زمان می برد. ما فردی که 
کار آن فقط نشستن در اتاق VAR باشد، نداریم 
و داوران وسط نیز ممکن است در بعضی از بازی ها 

این کار را انجام دهند.
ایران  با  که  شرکتی  خصوص  در  عسگری 
وجود  مشکلاتی  قطعا  گفت:  می کند،  همکاری 
داشته است؛ زیرا فیفا به کشور های دیگر در مرحله 
مقدماتی جام جهانی اجازه استفاده از این سیستم 
را داده، اما ایران هنوز مورد تایید قرار نگرفته است. 

مشکل این است که واقعیت ها گفته نمی شوند.
آفلاین  اتاق  اسم  به  چیزی  ما  داد:  ادامه  او 
این سیستم  بخواهد  فیفا  که  زمانی  تنها  و  نداریم 
را چک کند، از این موضوع استفاده می شود. بحث 
زیرا  دارد؛  تبلیغاتی  جنبه  فقط  ایران  در   VAR
هنوز به مرحله اجرا نرسیده است. طبیعتا استفاده 
از این سیستم هزینه های زیادی را در بر دارد و فیفا 

تنها به چند شرکت مجوز داده است.  
کارشناس داوری کشورمان در ادامه بیان کرد: 
باید  باشد،   VAR از سیستم  استفاده  به  قرار  اگر 
تمام استادیوم ها به آن مجهز شوند. در آسیا تنها 
چند کشور در حال حاضر از این تکنولوژی استفاده 
آمدن  موضوع  که  می شود  سالی  چند  می کنند. 
هم  زمان  همان  اما  است،  مطرح  ایران  به   VAR
معلوم بود این اتفاق راحت نیست. قطر با آن همه 

امکانات بعد از ۱۴ ماه VAR  را راه اندازی کرد.

لیگ برتر فوتبال ایران از فردا بیست و یکمین فصل خود را آغاز 
خواهد کرد. با توجه به اینکه لیگ بیستم در زمان مقرر شروع نشد 
با  این فصل هم  نبود،  پایان آن هم به طبع در زمان تعیین شده  و 
تاخیری قابل توجه به جای اواسط تابستان در روزهای پایانی ماه اول 
پاییز شروع می شوند و تیم ها بعد از پشت سر گذاشتن دوران آماده 
سازی خود، مهیای شروع کار هستند؛ تیم های ماشین سازی و سایپا 
دو تیمی هستند که فصل گذشته به دسته یک سقوط کردند و هوادار 
و فجر سپاسی به عنوان تازه واردهای لیگ برتر، جای این دو تیم را 

در فصل جدید خواهند گرفت.
های  بازی  برگزاری  و  انتقالات  و  نقل  تاب  و  تب  خوابیدن  با 
دوستانه و اردوهای آماده سازی، سرمربیان تیم ها تقریبا ترکیب ایده 
آل خود را برای فصل ۰۱-۱۴۰۰ چیده اند و آماده اند تا با برگزاری 
و در  امتحان کرده  را  ها  ترکیب  این  بازی های هفته های نخست، 
مسیر طولانی لیگ، تیم خود را برای کسب نتایج دلخواه راهی زمین 
کنند. یکی از جذاب ترین سوژه هایی که در ابتدای هر فصل و چنین 
مقاطعی می توان به آن پرداخت، بحث کاپیتانی تیم های لیگ برتری 
است. بعضی از تیم ها کاپیتان های فصل قبل شان را خواهند داشت 
اما بعضی ها با جذب نفراتی باتجربه تر و یا جدایی کاپیتان های اول 

شان، بازوبند را در اختیار بازیکنی جدید قرار خواهند داد.
به کاپیتان های ۱6 تیم حاضر در لیگ  ادامه نگاهی داریم  در 

بیست و یکم: )به ترتیب حروف الفبا(
آلومینیوم: میثم مجیدی

آلومینیوم اراک مثل لیگ بیستم با رسول خطیبی فصل جدید 
را شروع خواهد کرد. این تیم جزو تیم هایی است که کاپیتان اول 
خود را حفظ کرده و میثم مجیدی، مدافع باتجربه اراکی ها، مثل لیگ 
بیستم، بازوبند را به بازو خواهد بست. این بازیکن پس از تمریناتی که 
در پیش فصل زیر نظر کادر پزشکی آلومینیوم انجام داد، هفته گذشته 
و بعد از ۱۳۵ روز دوباره در شرایط مسابقه قرار گرفت و در یک بازی 

دوستانه در ورزشگاه امام خمینی)ره( اراک به میدان رفت.
استقلال: وریا غفوری

آبی های پایتخت لیگ بیست و یکم را با فرهاد مجیدی شروع 
می کنند؛ این ثبات را در کاپیتانی آنها هم شاهد هستیم. وریا غفوری، 
کاپیتان چند سال اخیر استقلالی ها در لیگ بیست و یکم هم بازوبند 
را به بازو خواهد بست. بعد از جدایی فرشید اسماعیلی و اضافه شدن 
هم  ها  استقلالی  دوم  کاپیتان  که  رسد  می  نظر  به  چشمی  روزبه 
مشخص شده باشد، البته سید حسین حسینی هم گزینه دیگر آبی ها 

برای بازوبند در غیاب وریاست.
پدیده: سعید جلالی راد

بازوبند کاپیتانی تیم پدیده طی این چند وقت اخیر بارها دست 
 99 سال  اواخر  در  صادقی  اکبر  اینکه  از  بعد  است.  شده  دست  به 
راهی نساجی شد و امین قاسمی نژاد هم در نقل و انتقالات تابستانی 
لیگ بیست و یکم به استقلال پیوست، سعید جلال راد، دروازه بان 
2۷ ساله مشهدی ها که بعد از یک رفت و برگشت دوباره به پدیده 

برگشت، کاپیتان این تیم در فصل جدید خواهد بود.
پرسپولیس: سید جلال حسینی

صحبت در مورد بازوبند کاپیتانی تیم پرسپولیس در طول فصل 
بوده  تکراری و کاملا صحیح  پاسخی  با  تکراری  اخیر، صحبتی  های 

باتجربه سرخ پوشان، پس از  و هست. سید جلال حسینی، کاپیتان 
درخشش تحسین برانگیزش در لیگ بیستم، این فصل هم در کنار 
تیم خواهد بود و در حضور وی به نظر نمی رسد که بحثی در مورد 

کاپیتانی وجود داشته باشد.
پیکان: حسین پورامینی

آرمان  اینکه  از  پس  پیکان  جنوبی  هافبک  پورامینی،  حسین 
قاسمی همراه با مهدی تارتار راهی ذوب آهن شد، به عنوان کاپیتان 
خودروسازان در فصل جدید انتخاب شد و در این فصل بازوبند را به 
او در سومین فصل حضورش در پیکان به عنوان  بازو خواهد بست. 

کاپیتان، انگیزه زیادی خواهد داشت تا برای تیمش بدرخشد.
تراکتور: محمدرضا اخباری

باعث شده  ترافیک سنگین کاپیتان های سرشناس در تراکتور 
بود که طی فصل های اخیر نوبت به کاپیتانی ستاره محبوب هواداران 
نرسد. حضور همزمان شجاعی، دژاگه و حاج صفی در تراکتور، اخباری 
را به اولویت چهارم کاپیتانی برده بود اما در فصل جدید و در حالی که 
هیچ کدام از این ستاره ها دیگر در تراکتور نیستند، محمدرضا اخباری 
بازوبند تیم محبوبش  اول،  به عنوان کاپیتان  را دارد که  این  شانس 

را به بازو ببندد.
ذوب آهن: مسعود ابراهیم زاده

تیم  در  از حضور خود  فصل  چهارمین  در  زاده  ابراهیم  مسعود 
با  تبدیل شده که همراه  تیم  این  در  قدیمی  بازیکنی  به  آهن  ذوب 
سبزهای اصفهانی فراز و نشیب های زیادی را تجربه کرده است؛ او از 
حضور در آسیا تا قرار گرفتن در معرض سقوط را در ذوب آهن بوده 
و اینک به عنوان کاپیتان در فصل جدید به میدان خواهد رفت. او در 
اولین فصلی که ذوب آهن بعد از سال ها حدادی فر را ندارد وظیفه 

سنگینی را به دوش خواهد داشت.
سپاهان: جلال الدین علی محمدی

در حالی که پس از حضور احسان حاج صفی در سپاهان، نویدکیا 
بازوبند کاپیتانی را به این بازیکن داده بود، در فصل جدید جلال الدین 
زردپوشان هستند.  کاپیتان  دو  و محمدرضا خلعتبری  علی محمدی  
خلعتبری کاپیتان اول سپاهان در لیگ بیست و یکم است و جلال الدین 
علی محمدی مثل سال گذشته در غیاب این بازیکن کاپیتان خواهد بود.

صنعت نفت: طالب ریکانی
بحث کاپیتانی در تیم صنعت نفت هم مثل پرسپولیس، جوابی 
قطعی و بی تردید دارد. طالب ریکانی، ستاره محبوب آبادانی ها که در 
میانه های فصل گذشته قصد پیشنهادات مالی وسوسه کننده را زد و 
در نفت ماندنی شد، این فصل هم پیراهن برزیل ایران را به تن کرده 

و بازوبند کاپیتانی هم مثل سابق به بازو خواهد داشت.
فجرسپاسی: حمید نعمتی

گذشته  فصل  که  فجرسپاسی  تجربه  با  گلزن  نعمتی  حمید 
از  برساند یکی  ثمر  به  برای کاکوهای شیرازی  را  توانست هفت گل 
برتر  لیگ  در  بار  این  تا  کرد  تمدید  را  خود  قرارداد  که  بود  نفراتی 
پیراهن فجر را به تن کند. نعمتی مثل فصل گذشته که کاپیتان فجر 
در لیگ یک بود، این وظیفه را در لیگ برتر هم به عهده خواهد داشت.

فولاد: ایوب والی
که  خوزستان  فولاد  بازیکن  باسابقه ترین  عنوان  به  والی  ایوب 
کار خود را از تیم های پایه این باشگاه شروع کرده بعد از پشت سر 

جام  قهرمانی  با  بود  همراه  که  نشیب  و  فراز  پر  فصل  یک  گذاشتن 
در  بود.  خواهد  ها  فولادی  کنار  هم  یکم  و  بیست  لیگ  در  حذفی، 
حضور والی، انتخاب کاپیتان اول برای ویسی کار سختی نیست و این 

بازیکن باتجربه مثل چند سال اخیر بازوبند را به بازو خواهد داشت.
گل گهر: مهران گلزاری

مهران گلزاری بازیکن ۳2 ساله ای که از بازیکنان آکادمی گل 
گهر است و در ۱۰ سال گذشته در ترکیب اصلی تیم بزرگسالان این 
حضور داشته مثل فصل گذشته و با وجود حضور چهره های شاخص 
را به  بازوبند کاپیتانی  به عنوان کاپیتان اول گل گهر،  در سیرجان، 

بازو خواهد داشت.
مس رفسنجان: مهدی کیانی

مهدی کیانی در هر تیمی که بوده خیلی زود به کاپیتان آن تیم 
تبدیل شده است. کاراکتر ویژه این بازیکن که باعث شده نقش رهبر 
را در داخل تیم به خوبی ایفا کند در این اتفاق موثر است. او بعد از 
اینکه در تراکتور و سپاهان کاپیتانی را تجربه کرد، در نیم فصل دوم 
لیگ بیستم به مس رفسنجان پیوست و اینک در لیگ بیست و یکم 
به عنوان کاپیتان اول نارنجی پوشان، بازوبند را به بازو خواهد داشت.

نساجی: مسعود شجاعی
مسعود شجاعی بعد از اینکه سه فصل به عنوان کاپیتان در تیم 
در سال  تا  قائمشهر شد  راهی  تبریز  ترک  با  داشت،  تراکتور حضور 
بازی در نساجی را هم تجربه کند. در حضور  پایانی فوتبالش،  های 
شجاعی به نظر نمی رسد که کسی ادعای کاپیتانی در نساجی داشته 
باشد و کاپیتان سابق تیم ملی فوتبال ایران، بازوبند را در تیم محبوب 

مازندران به بازو خواهد داشت.
نفت مسجدسلیمان: محمد طیبی

محمد طیبی، مدافع ۳۵ ساله بهبانی که سابقه پوشیدن پیراهن اکثر 
تیم های خطه جنوب از جمله استقلال، فولاد و صنعت نفت را دارد در این 
فصل با نفت مسجد سلیمان در لیگ برتر حضور خواهد داشت. با توجه به 
سابقه و مقبولیت بالای این بازیکن در فوتبال خوزستان، بازوبند کاپیتانی 

نفت مسجد سلیمان در اختیار او قرار گرفته است.
هوادار: محمد قاضی

این  در  رفسجان  از مس  با جدایی  که  هوادار  ساله  مهاجم ۳6 
تیم حضور یافته و شاگرد رضا عنایتی شد، به عنوان باتجربه ترین یار 
هوادار بازوبند کاپیتانی را به بازو خواهد بست. قاضی که تجربه حضور 
در اکثر تیم های لیگ برتری را دارد می تواند یک کاپیتان بسیار مفید 

برای تیم تازه لیگ برتری شده هوادار باشد.

واکنش وزیر ورزش به شائبه نقش 
داشتن رژیم صهیونیستی در ورود 

VAR به ایران
 VAR ورود  حواشی  به  سجادی  حمید 
اخیر  های  روز  طی  داد.  نشان  واکنش  ایران  به 
شرکت  داشتن  نقش  خصوص  در  خبرهایی 
ایران  به   VAR ورود ماجرای  در  اسراییلی  های 
داشت. دنبال  به  زیادی  حواشی  که  شد  منتشر 
به  پیاده روی  حاشیه  در  سجادی  سیدحمید  اما 
مناسبت هفته تربیت بدنی در پاسخ به این سوال 
که چرا ما نمی توانیم در ورزشگاه آزادی از سیستم 
VAR استفاده کنیم و این صحبت مطرح شده 
که شرکت های رژیم صهیونیستی پشت این ماجرا 
هستند، عنوان کرد: هنوز گزارش دقیقی به دست 
من نرسیده است. منتظرم گزارش مشروح و کاملی 
به دستم برسد. علاقمندیم در همه جای ورزش از 
تکنولوژی روز استفاده کنیم.وزیر ورزش و جوانان 
در پاسخ به اینکه ما این سیستم را در حال حاضر 
در کشور داریم، گفت: نداریم و این سیستم برای 
ما نیست. قرار است از آن استفاده کنیم. سجادی 
درباره اینکه گفته شده فیفا استفاده اجازه از آن را 
نداده، خاطر نشان کرد: این موضوع را نمی دانم که 
اجازه گرفتیم یا خیر اما باید از تکنولوژی در ورزش 

استفاده کنیم.

 کمالوند: با مشکلات مالی 
از نفت استعفا نمی دهم

به  از  پس  سرانجام  سلیمان  مسجد  نفت 
پور  سیروس  و  فکری  محمود  با  نرسیدن  نتیجه 
این  موسوی هدایتش را به فراز کمالوند سپرد و 
مربی کار سختی پیش رو خواهد داشت. این تیم 
فردا در اولین هفته لیگ به مصاف پیکان خواهد 
رفت. فراز کمالوند در ابتدای صحبت هایش گفت: 
اینکه در جمع شما دوستان  از  خیلی خوشحالم 
خوب هستیم. فصل جدیدی از مسابقات انشاالله از 
فردا شروع می شود و آرزوی موفقیت دارم و قبل از 
هرچیز آرزو دارم این بحث ویروس کرکنا از تمام 
استادیوم  به  بتوانند  مردم  و  بربندد  رخت  جهان 
بیایند. فوتبال بدون تماشاچی مثل غذای بی نمک 
است و واقعا جذابیتی ندارد.خصوصا تیم هایی مثل 
مردمی  پشتوانه  دارای  که  سلیمان  مسجد  نفت 
بهشان  می تواند  تماشاچی  حضور  عدم  هستند 
لطمه بزند و امیدوارم هرچه سریعتر هواداران خوب 
باشیم. همه شرایط نفت  را داشته  و خونگرم مان 
مسجد سلیمان را می دانند و در بین شانزده تیم 
لیگ برتر آخرین تیمی بودیم که تمرینات مان را 
آغاز کردیم و کمتر از بیست روز برای آماده بازی 
بازیکن  فقط 2  پارسال  تیم  از  و  داشتیم  فرصت 
ماندند و خیلی کار سخت بود. او ادامه داد: وقتی 
وارد نقل و انتقالات شدیم تیم های دیگر مشغول 
کارهای بدن سازی و بازی دوستانه بودند و تیم شان 
را بسته بودند و ما در بیست روز این کارها را انجام 
دادیم. اما سعی کردیم در همین مدت تیمی در 
خور مردم مسجد سلیمان درست کنیم. رقیب مان 
قابل احترام و سخت کوش است و مربی فهیم و 
آگاهی دارند و امیدوارم دو تیم بازی خوبی داشته 
دارم؛  سلیمان  مسجد  مردم  برای  نویدی  باشند. 
هفته پیش همکاران فنی رفتند یک تستی را از 
بچه های مسجد سلیمان گرفتند و چندتا بازیکن 
خوب و جوان به تیم مان ملحق می شوند تا بتوانیم از 
خود بچه های مسجد سلیمان پشتوانه سازی کنیم. 
بیش از دویست بازیکن مورد ارزیابی قرار گرفتند 
که چند بازیکن خوب در بین آنها پیدا کردیم که 
انشاالله آینده مسجد سلیمان باشند. کمالوند ادامه 
داد: به هر صورت شرایط بسیار سخت است چون 
شروع  که  زمانی  و  ندارد  وجود  پارسال  از  تیمی 
کردیم بازبکن چندانی در بازار نمانده بود و همه 
بازیکن گرفته بودند. فصل بدن سازی نداشتیم و در 
دوبازی دوستانه مان با پنجاه درصد نیرو کار کردیم 
چون یک سری بازیکنان سه روز است به تیم ملحق 
شده اند.دو سه بازی اول را پشت سر بگذاریم تیم مان 
روی غلتک میفتد.او در خصوص توجه نداشتن وزیر 
قبلی به فوتبال گفت: حمایت از تیم می شود ولی 
وزارت نفت یک سری محدودیت در پرداخت حق و 
حقوق تیم های حرفه ای دارد و متاسفانه وزیر قبلی 
از ورزش متنفر بود. آقای زنگنه نمی داند در مسجد 
به  این چنینی، زندگی مردم  تیم های  و  سلیمان 
شهری  یک  می شود  دارد. چطور  بستگی  فوتبال 
مثل مسجد سلیمان که به اولین ها معروف است و 
پول نفت مملکت تامین می کنند و بعد در پرداختی 
به آنها که می خواهند یک تیم فوتبال داشته باشند 
با مضیقه مواجه هستند. امیدوارم آقای اوجی، وزیر 
جدید نفت دیدگاهش متفاوت باشد. به هر صورت از 
دولت آقای رییسی که یک انسان دلسوز و فرهیخته 
و علاقه مند به مردم محروم است، تقاضا دارم به 
تیم های نفتی یک توجه ویژه ای بکند. مردم مسجد 
سلیمان جز تیم فوتبال چیزی ندارند و کل بودجه 
ما به اندازه یکی از بازیکنان تیم های صنعتی است. 
کمالوند در مورد استعفاهای متعددش گفت: به طور 
کلی باشگاه و مربی یک سری تعهدات نسبت به هم 
دارند و آنجایی که من استعفا دادم باید دلایلش را 
ببینید. چندتا مربی در فوتبال مملکت داریم که در 
دو تیم هفت سال مربیگری کرده باشند. من در 
تراکتور و گسترش فولاد تبریز هفت سال مربیگری 
کردم که نشان می دهد دوست ندارم زود به زود 
تیمم را عوض کنم اما آیا داشتن یک زمین مناسب 
برای تمرین و امکانات یک تیم در حد لیگ برتر 
زیاده خواهی است؟ هرجا ما با یک سری مشکلات 
مواجه شدیم استعفا دادم. من تمام انرژی ام را برای 
نفت مسجد سلیمان می گذارم و مشکلات مالی من 
را فراری نمی دهد و من مشکلات مالی را تحمل 
می کنیم. آن چیزی که مرا تحت فشار قرار می دهد 
بحث امکانات در حد عرف است و من می فهمم 
یک شهری مثل مسجدسلیمان که محروم است 
را نمی شود با تیم های بزرگ مقایسه کرد اما من 
انتظار دارم باشگاه یک سری از امکانات مثل زمین 
تمرین، مهمانسرا و تغذیه را برای ما تامین کنند تا 
انشاالله ما تا پایان فصل کنار این تیم باشیم چرا که 
می دانم مردم عاشق مسجد سلیمان چقدر این تیم 
را دوست دارند. من در خوزستان پیشینه داشتم و 
با استقلال اهواز به لیگ برتر صعود کردیم و در تیم 
صنعت نفت آبادان بهترین نتایج شان را به دست 
آوردم و سابقه خوبی در خوزستان دارم و ما هدف 

تیم مان امسال این است که در لیگ برتر بمانیم.

فشار اسپانسرها و قانونی که همه چیز را زیر و 
رو می کند؛

ایران و احتمال خداحافظی با رویای 
قهرمانی آسیا

و  بند  درگیر  ایران  فوتبال  که  روزهایی  در 
برای  فوتبال  فدراسیون  جدید  قانون  تبصره های 
با  النصر  و  الهلال  است،  خارجی  بازیکن  خرید 
المللی خود توانستند به  تکیه بر ستاره های بین 
مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا صعود کنند. 
جلال الدین ماشاریپوف و عبدالرزاق حمدالله برای 
النصر و بافتیمبی گومیس برای الهلال گلزنی کردند 
بازیکنان  با ضربه  نهایی  نیمه  اکثریت گل های  تا 

خارجی ثبت شود.
النصر و الهلال در مرحله قبلی نیز با اتکا بر 
ایران،  نماینده دیگر  توانستند دو  همین ستاره ها 
استقلال و تراکتور را هم کنار بزنند و حالا نیمه 

نهایی تمام سعودی را برگزار خواهند کرد.
که  می شود  برگزار  حالی  در  ریاض  دربی 
بهترین  در  پرسپولیس  بود  امیدوار  ایران  فوتبال 
دوره فنی اش بتواند طلسم قهرمانی آسیا را بشکند 
اما از 2۰۱۷ تا 2۰2۱، قرمزها به هر دلیلی ناکام 
ماندند و حالا تصویب یک قانون در کنفدراسیون 
فوتبال آسیا می تواند دوری ایران از جام آسیایی را 

بیشتر و موفقیت نمایندگان ایران را دشوارتر کند.
 ACL در  آسیایی  تیمهای  حاضر  حال  در 
بازیکن خارجی غیراسیایی و یک  از ۳  می توانند 
بازیکن آسیایی استفاده کنند. کنفدراسیون فوتبال 
آسیا در نظر دارد تا این قانون را به سود تیم های 
متمول قاره -که شاید در اکثریت هم باشند- تغییر 

بدهد.
برای  را  متفاوت  سناریوی  سه  سی  اف  ای 
 .۱ است:  داده  قرار  خود  روی  پیش  قانون  تغییر 
قراردادن تمام بازیکنان خارجی در لیست آسیایی و 
معرفی ۳+۱ بازیکن برای هر بازی، 2. قراردادن پنج 
خارجی در لیست آسیایی و معرفی ۳+۱ بازیکن در 
هر بازی و ۳. استفاده بدون محدودیت از بازیکنان 
مطرح  هم  را  سناریو  این  برخی  حتی  خارجی. 
کرده اند که مجوز حضور ۷ بازیکن خارجی در لیگ 

قهرمانان آسیا صادر شود.
امکان  گزینه ها،  این  از  کدام  هر  تصویب 
و  گذشته  از  سخت تر  را  ایرانی  تیم های  پیروزی 
احتمال قهرمانی نمایندگان ایران را کمتر از قبل 

می کند؛ چرا؟
* موفق ترین نماینده ایران در لیگ قهرمانان، 
خارجی خود  از چهار سهمیه  هرگز  پرسپولیس، 
بوژیدار  فقط  امسال  آنها  است.  نکرده  استفاده 
رادوشویچ را داشتند و فصل گذشته هم بشار رسن 
در ترکیب این تیم بازی می کرد. سایر نمایندگان 
ایران هم وضعیت مشابهی دارند و با حضور بازیکنان 
داخلی به استقبال حریفان قدرتمند می روند. این در 
حالی است که به وضوح حضور بازیکنان خارجی 

سطح کیفی تیمها را بالا می برد.
از  شوند  موفق  ایرانی  تیمهای  اگر  حتی   *
سهمیه کنونی برای استفاده از بازیکن بین المللی 
استفاده کنند، کیفیت مهره های حاضر در تیمهای 
ایرانی قابل قیاس با تیم های چینی، ژاپنی، قطری، 
عربستانی، اماراتی و... نیست. به طور مثال بافتیمبی 
گومیس در ۳6 سالگی برچسب یک و نیم میلیون 
با  تالیشکا  آندرسون  یا  دارد  را روی خود  یورویی 

ارزش ۱۰ میلیون یورویی راهی النصر شده است.
تعداد  اگر  حتی  خارجی  سهمیه  افزایش   *
بازیکن مورد استفاده روی ۳+۱ باقی بماند، کار را 
برای آنالیزورها و مربیان تیم های ایرانی سخت تر 
حالا  پرسپولیس  مثال  طور  به  که  چرا  می کند. 
می دانست کاریو و ویه تو مورد استفاده قرار نخواهند 
گرفت و تمام تمرکزش را روی گومیس، پریرا و 
مارگا گذاشته بود. اما اگر همه خارجی ها در لیست 
و  داشت  نخواهد  وجود  تمرکز  این  بگیرند،  قرار 
سرمربیان حریف باتوجه به آمادگی بازیکنانشان و 

نوع بازی آنها مهره چینی خواهند کرد.
* فوتبال ایران در سالهای اخیر با استفاده از 
بود شرایط  توانسته  انسانی داخلی  نیروی  ارتقای 
مربیان  از  استفاده  یعنی  بزند.  رقم  را  بهتری 
باکیفیتی نظیر کی روش و برانکو و پرورش یک تیم 
ارزان قیمت داخلی زیر نظر آنها که معادله را در 
آیا  اما  برابر حریفان گران قیمت عوض می کردند؛ 
با حضور تعداد خارجی بیشتر، این تغییر معادله 
عملی خواهد بود؟ یعنی اگر السد در کنار ژاوی و 
گابی یک هافبک طراز اول دیگر داشته باشد و در 
خط حمله یک بونجاح دیگر و در خط دروازه کاری 
سرحال  و  آماده  پرسپولیسی  دوباره  آیا  مطمئن، 

می تواند این تیم را مغلوب کند؟
* نکته مهم این است که تیم های قطری و 
عربستانی در لیگ داخلی خود می توانند از تعداد 
خارجی بیشتری استفاده کنند اما در لیگ قهرمانان 
مجبورند چند بازیکن خود را کنار بگذارند. همین 
موضوع سبب ایجاد نوعی ناهماهنگی در ترکیب 
ایران  نمایندگان  سود  به  که  می شود  تیمها  این 
است. اما حالا با این تغییر قانون چنین مشکلی هم 

وجود نخواهد داشت.
هرچه  آسیا  فوتبال  گفت  باید  نهایت  در 
یک  اینکه  می شود؛  مرتبط  اقتصاد  به  بیشتر 
پخش  حق  مطلوب  قرارداد  بتواند  کشور 
را  بهتری  اسپانسر  و  کند  تامین  را  تلویزیونی 
جلب کند و بازیکنان باکیفیت تری را بخرد و با 
استادیوم های بهتر )و البته خیلی موارد مهمتر( 
میزبانی را تصاحب کند، طبیعتاً شانس بیشتری 

برای موفقیت خواهد داشت.
حق  گرفتن  که  بیاید  پیش  سوال  شاید 
موفقیت  بر  چگونه  اسپانسر  و  تلویزیونی  پخش 
وی  تی  که  کشوری  است  بدیهی  می گذارد.  اثر 
رایت را در اختیار داشته باشد، شانس بیشتری 
برای  که  اتفاقی  مشابه  دارد؛  میزبانی  برای  هم 
عربستان رخ داد و باتوجه به کنترل کرونا و ورود 
آزاد تماشاگران، آنها توانستند دو برد مهم کسب 
کنند. حالا با افزایش سهمیه خارجی، این شانس 

بیشتر هم می  شود.
همچنین ورود اسپانسرها به منزله پایان بخش 
بزرگی از مشکلات مالی خواهد بود. به عبارتی اگر 
فوتبال ایران نتواند پول بیشتری )بسیار بیشتر( را 
به خصوص از خارج کشور وارد چرخه اش کند، 
بود  از وضعیت موجود خواهد  تاریکتر  آینده اش 
- این ساده ترین پیش بینی از وضعیت فوتبال در 

آسیاست.

یحیی گل محمدی:   شرح ناکامی مفصل است

باخت پرسپولیس به الهلال دلایل متعددی دارد
واکنش کامرانی فر به احتمال تغییرات در 

فوتسال و ریاست میرشاد ماجدی
با عذرخواهی  سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس 
لیگ  از  به خاطر حذف  تیم  این  هواداران  از  مجدد 
دلایل  الهلال  برابر  ناکامی  گفت:  آسیا،  قهرمانان 

متعددی دارد که شرح آن مفصل است.
تیم فوتبال پرسپولیس بعد از حذف از مسابقات 
لیگ قهرمانان آسیا روز گذشته به ایران بازگشت تا 
خود را آماده دیدار با فولاد خوزستان در هفته نخست 
لیگ برتر کند. یحیی گل محمدی سرمربی پرسپولیس 
که بعد از شکست ۳ بر صفر برابر الهلال مسئولیت این 
باخت را بر عهده گرفته بود، امروز دوشنبه بار دیگر با 
انتشار پیامی به حمایت از بازیکنانش پرداخت و وعده 
داد »به زودی« پاسخگوی این نتیجه باشد. در پیام 

یحیی گل محمدی آمده است:
»بار دیگر از هواداران عزیز و همه پرسپولیسی ها 
عذرخواهی کرده و تاکید می کنم مسئولیت باخت بر 
عهده بنده است. این ناکامی علل مختلف و متعدد 
داشته که شرح آن مفصل است. فقط باید اشاره کنم 

که بازیکنان تیم که در این سال ها تاریخ سازی کرده 
و معادلات فوتبالی را با همت و تلاش خود بهم زدند، 
در این هفته ها سخت تلاش کردند و اکنون به شدت 

ناراحتند.
بزودی مفصل با هواداران عزیز و اصحاب رسانه 
سخن گفته و پاسخگو خواهیم بود. تلاش می کنیم 
از ناکامی درس گرفته و به شرطی موفق می شویم 
که از تهدید فرصت بسازیم. می دانیم در این فوتبال 
برای دبل هت تریک قهرمانی کارمان بسیار سخت تر 
و شادی دل  برای جبران  ما  اما  بود  قبل خواهد  از 
هواداران دوباره دست روی زانوهای خود گذاشته و 
با توکل به خداوند و حمایت هواداران عزیز و تلاش 
مضاعف برنده خواهیم شد. ضمن عذرخواهی وظیفه 
دانستیم از هواداران، کارشناسان و رسانه هایی که از 
دیشب تاکنون حمایت کرده اند تقدیر و تشکر کنیم. 
این زیبایی ها و معرفت را به خاطر می سپاریم. دعا 

کنید شرمنده تان نشویم. ما می جنگیم.«

سرپرست دبیر کلی فدراسیون فوتبال به خبر 
احتمال حضور میرشاد ماجدی در کمیته فوتسال 

واکنش نشان داد.
فوتسال  جهانی  جام  مسابقات  اتمام  وجود  با 
و پایان کار تیم ملی ایران در این رقابت ها با قبول 
کمیته  وضعیت  هنوز  قزاقستان،  برابر  شکست 

فوتسال مشخص نیست.
مهرداد سراجی پیش از جام جهانی از ریاست 
این  تکلیف  هنوز  ولی  کرد  استعفا  فوتسال  کمیته 

کمیته تعیین نشده است.
گذشته  هفته های  در  که  فوتبال  فدراسیون 
مقابل  ایران  فوتبال  ملی  تیم  بازی های  درگیر 
بیشتری  زمان  اکنون  بود،  جنوبی  کره  و  امارات 
به  هنوز  اما  دارد  فوتسال  به  دادن  اختصاص  برای 

صورت رسمی چیزی را اعلام نکرده است.
این در حالی است که همزمان بحث مذاکره 
برای هدایت تیم ملی و شروط  با وحید شمسایی 

سنگین او برای فدراسیون هم مطرح شده است. از 
سوی دیگر، سیدمحمد ناظم الشریعه سرمربی تیم 
تمدید کرد،  را یک سال دیگر  قراردادش  ملی که 
روز گذشته برای تماشای بازی گیتی پسند با کراپ 

الوند به اصفهان سفر کرد.
وضعیت  آخرین  از  اطلاع  برای  مهر  خبرنگار 
کمیته فوتسال و سرمربیگری در تیم ملی فوتسال 
با حسن کامرانی فر سرپرست دبیر کلی فدراسیون 

تماس گرفت.
مطرح شده  به سئوالات  پاسخ  از  فر  کامرانی 
کمیته  در  ماجدی  میرشاد  حضور  احتمال  درباره 
احتمال  به  واکنش  در  و  کرد  خودداری  فوتسال 
تغییر سرمربی تیم ملی و زمان تعیین تکلیف این 
تیم هم تاکید کرد که اگر اتفاقی رخ بدهد سایت 

فدراسیون فوتبال درباره آن اطلاع رسانی می کند.
کامرانی فر که ظاهراً در جلسه ای حضور داشت، 

حاضر به صحبت بیشتر در این مورد نشد.
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